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Ve výboru Odborné skupiny specializovaných archivů nedošlo v roce 2015 k žádným 

změnám. Zasedají v něm Milena Běličová – Archiv Národního muzea, Jan Bílek (jednatel 

skupiny) – Literární archiv Památníku národního písemnictví a Pedagogická fakulta 

Univerzity Hradec Králové, Kateřina Hekrdlová – Archiv Národní knihovny, Jakub Kunert – 

Archiv České národní banky, Tomáš Lachman (předseda skupiny) – Národní filmový archiv, 

Vít Šmerha – Archiv Českého vysokého učení technického, Zdeněk Vácha – Archiv 

Národního technického muzea. Sekce nemá vlastní rozpočet, v roce 2015 neprováděla žádné 

finanční transakce. Výroční zpráva tedy neobsahuje zprávu o hospodaření. 

V úterý 3. listopadu se konala každoroční exkurze. Dvacet účastníků se vydalo na 

Kavčí hory v Praze, kde v rozlehlém areálu sídlí Česká televize a její Archiv a programové 

fondy. Zdejší kolegyně a kolegové připravili důkladný, bezmála tříhodinový vhled do činnosti 

pracoviště, jehož jednotlivé části jsou rozmístěny po celém areálu. A tak jsme při našem spíše 

sedavém zaměstnání učinili konečně něco pro zdraví a nachodili řadu kilometrů. Za pochodu 

jsme získávali představy o činnosti archivu. Seznámili jsme se s jednotlivými fázemi procesu 

masové digitalizace, softwarovými nástroji pro zpracování metadat a možnostmi vyhledávání 

v ústřední databázi. Prohlédli jsme si moderní datové úložiště včetně jeho plně robotizované 

části. Stranou nezůstaly ani analogové archiválie. Obeznámili jsme se s uložením obrazového 

a zvukového materiálu na různorodých nosičích, nahlédli do depozitáře „papírového“ archivu, 

diskutovali na restaurátorském pracovišti…V archivu jsme za odpoledne vstřebali díky 

laskavosti jeho pracovníků velké množství informací o tamní části národního archivního 

dědictví a péči o ně. Všem pracovníkům patří velké poděkování, jmenovitě jejich vedoucí 

Ireně Wintrové. 

Letošní exkurze zakončila návštěvy archivů „mediálních“ institucí (Český rozhlas, 

Národní filmový archiv). V roce 2016 plánujeme při výjezdu mimo hlavní město poznat 

archiv státního podniku Diamo v Příbrami. Pracovníci specializovaných archivů se i nadále 

účastnili edukativních přednášek a seminářů pořádaných ČAS a pobočkou ČIS při Národním 

archivu v Praze. Ve spolupráci s pobočkou ČIS připravili a uspořádali kolegové z Národního 

filmového archivu v pražském kině Světozor (10. 11. 2015) seminář „Prameny k dějinám 

kinematografie – Specifika písemných archiválií a soudobé dokumentace“, který navštívilo 

123 pracovníků z různých paměťových institucí. Skupina specializovaných archivů je ve své 

skladbě velmi rozmanitá. Hlásí se k ní pracovníci archivů vysokých škol, archivů ústředních 

státních institucí či institucí paměťových… Je skvělé, že se v nich najdou lidé, kteří mají chuť 
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poznávat činnost jiných pracovišť a na základě získaných poznatků pak zlepšovat své 

pracoviště. 

 

Tomáš Lachman – Jan Bílek 


